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Z jednání výboru Psychiatrické sPolečnosti čls jeP

dne 4. února 2015 

 1. Výbor PS probral zápis z minulého jednání a schválil 
jeho znění. 

 2. Výbor PS nominoval do Akreditační komise MZ 
na místo členů, kterým končí druhé funkční období, 
prim. Honse, doc. Mohra, doc. Kašpárka, dr. Žižku, 
prim. Rektora a prim. Tučka. Pověřil prof. Papežovou, 
aby zjistila, zda nepřítomní doc. Kašpárek, doc. Mohr 
a prim. Hons se svou nominací souhlasí, případně 
koho navrhují místo sebe.

 3. Výbor PS schválil návrh prof. Papežové na zaslání po-
děkování prof. Libigerovi, ve kterém Výbor PS ocení 
jeho přínos a práci v Akreditační komisi MZ v uply-
nulých 10 letech. Text poděkování bude umístěn 
na internetové stránky PS a ve Zpravodaji PS.

 4. Výbor PS schválil nominaci dr. Vaňka do Posudkové 
komise MPSV, která se zabývá určováním postupů 
pro přiznávání invalidních důchodů. Náhradníkem 
byl určen dr. Herman, případně dr. Hollý.

 5. Výbor PS schválil nominaci dr. Syrovátky do Pracovní 
skupiny pro návykové nemoci MZ, náhradníkem byl 
určen dr. Hollý.

 6. Výbor PS projednal informaci z konání Valné hroma-
dy ČLS JEP, na které byl do předsednictva ČLS opět 
zvolen prof. Raboch. Vzal na vědomí skutečnost, že 
za člena ČLS nebyla přijata Společnost psychosoma-
tické medicíny.

 7. Výbor PS schválil znění Standardů „Centrum dušev-
ního zdraví“ a „Psychiatrické oddělení všeobecné ne-
mocnice“, které jsou předpokladem pro vznik CDZ 
a otevírají možnost vzniku nových PO ve všeobec-
ných nemocnicích. Výbor PS bude na jednání s MZ, 
MPSV a zdravotními pojišťovnami prosazovat takové 
podmínky úhrad za péči poskytovanou v těchto zaří-
zeních, které by umožnily jejich ekonomicky udrži-
telný provoz. Vzhledem k nutnosti personálního za-
bezpečení činnosti těchto zařízení požádá Výbor PS 
o spolupráci přednosty psychiatrických klinik, aby 
úpravou pregraduální přípravy motivovali více léka-
řů ke vstupu do specializace v oboru psychiatrie. Zá-
roveň si Výbor PS vyžádá údaje od MZ, kolik lékařů 
v posledních pěti letech zahájilo předatestační přípra-
vu v oboru psychiatrie a kolik lékařů v tomto oboru 
úspěšně absolvovalo atestační zkoušky. 

 8. Výbor PS projednal pravidla, za kterých bude možné 
využívat hromadné rozesílání zpráv a informací čle-
nům PS formou emailů. Shodl se na tom, že toto roze-
sílání musí schválit předseda PS nebo MUDr. Rektor.

 9. Dr. Rektor informoval Výbor PS, že psychoterape-
utická sekce PS má již více než 50 členů. V dalších 

měsících je třeba uspořádat volby do výboru sekce. 
Zvažovány jsou volby elektronickou formou, které 
musejí být provedeny v souladu s řády PS. Výbor PS 
pověřil dr. Rektora a dr. Hermana, aby vypracovali 
doporučení pro sladění volební procedury v sekcích 
s řády PS a ČLS JEP a aby vypracovali návrh pravidel, 
podle kterých budou volby do jednotlivých sekcí PS 
v budoucnu probíhat.

 10. Výbor PS vzal na vědomí informaci D. Kamarádové 
ze společnosti Guarant, že je stále k dispozici 450 vý-
tisků Doporučených postupů psychiatrické péče, z ni-
chž 380 je uloženo na sekretariátě PS, zbytek je v sídle 
Guarantu.

 11. Výbor PS schválil dopis, který napsal jménem Výbo-
ru PS doc. Anders SÚKL a v němž vyjádřil námitky 
ohledně postupu při schvalování klinických hodnoce-
ní v oblasti psychofarmakologického výzkumu.

 12. Výbor PS vyslovil nesouhlas s rozhodnutím Minis-
terstva spravedlnosti ČR, podle něhož budou o výši 
nemateriální újmy při trestných činech rozhodovat 
nikoli psychiatři a psychologové, ale lékaři bez ohle-
du na svou odbornost, kteří absolvují 3denní kurs 
v ceně 12 000 Kč, organizovaný Společností pro me-
dicínské právo a zaštítěný pracovnicí MS dr. Těšino-
vou. Pověřil předsedu PS M. Hollého, aby dr. Těšino-
vou informoval o stanovisku PS a požádal ji o další 
jednání.

 13. Prim. Tuček informoval Výbor PS, že účastníci konfe-
rence o systému úhrad DRG se shodli na stanovisku, 
že současný systém DRG je nevyhovující pro všech-
ny obory a je třeba jej vytvořit znovu. Ředitel ÚZIS 
dr. Dušek, který za vytvoření systému DRG odpovídá, 
pozval do odborné komise za psychiatrii doc. Kašpár-
ka z PK Brno. Ten pozvání přijal s tím, že bude Výbor 
PS o výsledcích práce komise pro vytvoření systému 
úhrad DRG informovat.

 14. Výbor PS na základě návrhu předsedy PS dr. Hollé-
ho schválil finanční odměnu dr. Veverovi za jeho 
práci na zařazení výkonu „zvýšená psychiatrická 
péče“ do Seznamu zdravotních výkonů. Dále pově-
řil dr. Hollého a doc. Anderse jednáním s VZP o za-
řazení dalších výkonů psychiatrické péče do tohoto 
seznamu, např. ambulantní fototerapie nebo výkony 
psychiatrických sester.

 15. Výbor PS projednal informace o přípravě 16. česko-
slovenského psychiatrického sjezdu, který se uskuteč-
ní 21. až 24. 10. 2015 v Brně. Valná hromada PS se 
bude konat 22. 10. od 17 hodin, setkání Sekce ambu-
lantních psychiatrů 23. 10. od 17 hodin.
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16. Výbor PS vzal na vědomí nabídku na konání konfe-
rence International Federation for mood and anxie-
ty disorder v prosinci 2015 v Praze a rozhodl se tuto 
odbornou akci podpořit. V roce 2016 se v Praze bude 
konat Konference dětských psychiatrů a v roce 2018 
Světová konference dětské psychiatrie. Partnerem 
organizátorů obou těchto konferencí je Sekce dětské 
psychiatrie PS. Výbor PS konání obou těchto odbor-
ných konferencí podpořil.

17. Výbor PS předběžně určil, že kongres „Léčba v psychi-
atrii“ by se v roce 2017 mohl konat v Českých Budějo-
vicích, pokud bude v této době již dokončena stavba 
nového Konferenčního centra.

18. Doc. Anders požádal členy Výboru PS o napsání úvod-
níků do časopisu ČaS Psychiatrie. Informoval Výbor 
PS, že časopis v roce 2014 hospodařil se ziskem a že 
jedná o získání inzerentů na rok 2015.

19. Výbor PS schválil výrobu 200 kusů Heverochovy me-
daile, protože jen v roce 2015 bude 50 nových laureátů 
této medaile. 

20. Paní Kamarádová ze společnosti Guarant informova-
la Výbor PS o jednání se sponzory Kuffnerovy ceny 
a členských schůzí Purkyňovy společnosti na rok 
2015.

21. Výbor PS schválil členství prof. Rabocha v komisi pro 
udělování Kuffnerovy ceny, kde nahradí zesnulého 

prof. Zvolského. Dalšími členy komise jsou doc. Fal-
tus a doc. Hort.

22. Výbor PS schválil žádost prof. Papežové o finanční 
příspěvek na vydání abstrakt z 10. mezinárodní inter-
disciplinární konference o poruchách příjmu potravy 
a obezitě, která se uskuteční v březnu 2015 v Praze. 
Doporučil, aby byla abstrakta vydána v elektronické 
podobě a umístěna na webové stránky PS. Výbor PS 
také podpořil uspořádání certifikovaného kursu pro 
sestry a nelékařské pracovníky, který se uskuteční 
v rámci této konference.

23. Výbor PS vyslovil nesouhlas s povinným hlášením 
všech pacientů závislých na alkoholu, nikotinu a dal-
ších návykových látkách, které by měl každý psychiatr 
posílat na ÚZIS pro Národní registr léčených uživa-
telů drog. Upozornil jednak na časovou náročnost 
vyplňování tohoto hlášení, jednak na spornou ano-
nymitu údajů o pacientech v tomto hlášení. Pověřil 
dr. Syrovátku, aby získal z ÚZIS informace o smyslu 
registru, s tím, že k této problematice vrátí na svém 
příštím jednání.

24. Výbor PS schválil přihlášky nových členů PS: 
MUDr. Tylše, MUDr. Skačáni, MUDr. Oehmové, 
MUDr. Celecké a MUDr. Bartákové. 

25. Příští schůzi Purkyňovy společnosti dne 4. března po-
vede prof. Höschl.

Zapsali MUDr. Možný a paní Holadová

Profesor jan volavka  
oslavil své životní jubileum

Profesor psychiatrie Jan Vo-
lavka zasvětil většinu svého 
profesionálního života vý-
zkumu násilného chování 
a stal se jedním z celosvětově 
nejuznávanějších odborníků 
v této oblasti. Přednášel a vě-
noval se studiu násilí přede-
vším na NYU (New York 
University) a v Nathan Kline 
Institute v USA. 

Jako desetiletý chlapec zažil nacistické vězení, jak píše 
ve své knize Biologie násilí, a to ho do určité míry formo-
valo v orientaci na tuto oblast později v psychiatrii. V roce 
1968 po  vojenské invazi do  Československa emigroval 
profesor Volavka do  USA. Nadále významně pomáhal 
mnoha českým a dalším odborníkům z postkomunistic-

kého bloku získat profesionální zkušenosti ve  vědeckém 
výzkumu v USA. Po roce 1989 profesor Jan Volavka před-
nášel v Praze o osudu své matky Hany Volavkové, která 
byla ředitelkou Židovského muzea a dosud často předná-
ší na  různých konferencích v Čechách a na celém světě, 
převážně o problematice výzkumu násilí u schizofrenních 
pacientů a farmakologických a dalších (převážně biologic-
kých) faktorech, které ho ovlivňují.

Profesor Volavka, kterého jeho blízcí oslovují Vojto, se 
snažil naučit své žáky kritickému myšlení a zaujetí pro vý-
zkum. Kritickým a  inspirujícím učitelem zůstává dosud, 
jako hodnotitel navrhovaných studií a grantů a sepsaných 
publikací. Za to jsme mu všichni velmi vděční a přejeme 
mnoho zdraví a radosti z nových lyží a bezpečných výletů 
na kole i jinak.

Hana Papežová 

ze společnosti


